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Na dálnici D1 je to jako v pražské 
Pařížské ulici – každý tam chce 
být, ale jen málokdo místo získá. 
Skladů kolem dopravní spojnice 
Prahy a Brna už totiž nepřibývá, 
stavbu brzdí obce. 
Ceny pronájmů tak 
letí vzhůru. 
Až o deset 
procent 
ročně.
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Stát podpoří 
zpracovatele dřeva

Ministerstvo zemědělství 
chce zvrátit dlouholetý 
trend, kdy firmy z Česka ve 
velkém vyvážejí nezpraco-
vané dřevo. Chystá proto 
pobídkový program, který 
má podpořit domácí zpra-
covatele dřeva. str. 2

Firmy lákají agenturní 
zaměstnance na smlouvy
Dilema firem, zda si najít 
vlastní zaměstnance, nebo  
si najmout lidi z agentury, 
končí v poslední době stále 
častěji podpisem stan-
dardní pracovní smlouvy. 
Důvodem bývá úspora 
nákladů i tlak na vyšší 
pracovní výkony. str. 3

Omnipol bude prodávat 
novou verzi albatrosů
Obchodník se zbraněmi 
Omnipol se stal strategic-
kým partnerem společnos-
ti Aero Vodochody Aero-
space. Má zajistit prodej 
nového letounu Albatros 
L-39 Next Generation, 
jehož vývoj z poloviny fi-
nancuje, popřípadě získat 
zakázky na modernizace 
původních albatrosů. str. 6
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Investiční 
pauza
skiareály si daly  
po obřích projektech 
z minulých let přestávku. 
Investují do dětí.
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Pavla PalaščáKová:

dokud se o vás nepíšou 
učebnice, nejste nikdo. 
Orbán, zakladatel moderního 
maďarska, to dobře ví.

twitter.com/e15news

opencard  
a trest

V kauze Opencard padlo pět 
podmínek. I pro exprimátory 

tomáše Hudečka 
a Bohuslava svobodu.

praha
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Sexymozkův exit
Evropská komise přemýšlí o tom, že v EU se 
pro jednotlivé země zavede minimální mzda. 
K tomu chce retroaktivně potrestat firmy, 
které platily daně v Irsku. Zdá se, že brexit 
evropské představitele nepoučil, že hrubé 
vstupování do vnitřních záležitostí členských 
zemí je jen cestou k dalším exitům a rozpadu 
celého spolku. 

Exprimátoři Hudeček a Svoboda dostali 
podmínky v případu Opencard. Podle zdůvod-
nění soudu svým podpisem způsobili Praze 
milionové škody. Náklady na kartičku, kterou 
vymyslel a realizoval Pavel Bém, však už pře-
sáhly 1,5 miliardy korun. Zdá se, že spravedl-
nost je nejen slepá, ale také kafkovská. 

Na jednom z bulvárních serverů se objevilo 
video, kde zestárlý bývalý předseda vlády Jiří 
Paroubek předvádí cviky, kterému mu pomoh-
ly zhubnout. Nostalgicky jsem si na bývalého 
předsedu zavzpomínal. Jednalo se o období 
svobody a naděje, kdy existovala nezávislá 
média, která dokázala tvrdě kritizovat poli-
tiky. Kdy se společnost mohla spojit a skládat 
písničky, které označovaly předsedu vlády 
ženským přirozením, zatímco dnes nemůžete 
ani bývalého traktoristu nazvat traktoristou. 
Nikdy jsem si nemyslel, že to napíšu, ale, pane 
sexy mozku, chybíte nám. Nahradili vás ještě 
horší, došlo na vaše prognostická slova a ČSSD 
vytvořila vládu s Marťany.

n Česko patří k největ-
ším vývozcům dřeva, 
ovšem nezpracovaného, 
a tedy bez přidané hod-
noty. Stát proto chystá 
program na podporu 
dřevozpracujících  
podniků.

Dušan Kütner

Stát chce zvrátit letitý trend, 
kdy firmy z České republiky 
ve velkém vyvážejí surové 
nezpracované dřevo bez při-
dané hodnoty, kterou je nejen 
vyšší cena, ale i zaměstnanost. 
Chystá proto spustit pobíd-
kový program, jehož cílem 
bude omezit export surového 
dřeva a zvýšit jeho zpracování 
v tuzemsku.

„Vyšší podíl zpracování dřeva 
je jednou z priorit, která je 
i součástí koncepce českého 
zemědělství do roku 2030,“ 
uvedl náměstek ministra 
zemědělství Patrik Mlynář. Na 
vládu by návrh programu měl 
jít v říjnu, kdy úřad představí 
jeho konkrétní podobu.

Jako příklad podpory ale 
uvedl, že by součástí programu 
byla čtyřletá garance ze strany 
státních lesnických firem 
v čele s Lesy ČR v podobě zajiš-
těného blíže zatím neurčeného 
objemu dříví ze státních lesů. 
„Dřevo by se ale podporova-
ným firmám dodávalo za tržní 
ceny,“ dodal. Program bude 
určen jak pro stávající zpraco-
vatele, tak pro nové investory 
ochotné například postavit 
novou pilu či jiný dřevozpracu-
jící závod.

Podle generálního ředitele 
Lesů ČR obhospodařujících 
polovinu lesů v zemi Daniela 
Szóráda bude hlavní nastavit 
jasná pravidla stejná pro všech-
ny zájemce o podporu. „Zpra-

covatelskému průmyslu se to 
možná líbit nebude, protože 
jim vznikne nová konkurence,“ 
podotkl. Důležitým krokem 
podle něj také je, aby stoupla 
i poptávka po dřevě jako sta-
vebním či dekoračním prvku. 
„Pokud stoupne spotřeba dřeva 
v Česku, zvýší se i ochota jej 
zpracovávat,“ dodal.

Loni se v Česku vytěžilo 
16,2 milionu krychlových metrů 
dřeva, v drtivé většině jehlična-
tého, což bylo nejvíce od roku 
2011. Zatímco objem vytěžené-
ho dřeva se v posledních letech 
příliš nemění, vývoz výrazně 
roste. V roce 2003 tak zamířilo 
za hranice 3,6 milionu kubíků 
surového dřeva, předloni to 
bylo již 6,9 milionu.

stát spustí program 
pro zpracovatele dřeva

Protagonisté dne

Giuseppe Giordo

šéf AerA Vodochody

John malone

mAjitel liberty mediA

mel Gibson

filmoVý herec A režisér

Spojil se s prodejcem zbraní 
Omnipol, aby uživatelům Albatrosů 
L-39 nabídl jejich novou generaci či 
modernizoval původní stroje.

str. 6

Jeho mediální skupina odkupem 
akcií investiční společnosti CVC 
Capital zamířila do světa rychlých 
vozů formule 1.

str. 10

Po sérii skandálů byl v Hollywoodu 
na černé listině. Jeho režijní 
novinka Hacksaw Ridge ho ale 
vrátila do hry. Možná i o Oscary.

str. 13

Zápisník  
Arsena Lazareviče

Lesy ČR dosáhly za sedm měsíců letošního roku zisku ve výši tři 
miliardy korun. Ve srovnání se stejným obdobím loni to znamená pokles 
o 1,3 miliardy. Důvodem je letošní výrazně vyšší výskyt kalamit v čele s těmi 
kůrovcovými. Lesy tak musejí ve vyšší míře než loni těžit dřevo poškozené 
kalamitami, které má ale na trhu nižší cenu. V průměru tak lesy letos 
dostávají o více než dvě stě korun za kubík méně, což se na celkovém 
poklesu podílí částkou 1,1 miliardy.

Kalamita snižuje zisky 
státních lesů

ČesKo Je dřevařsKá velmoc. Většina dřeva se z České republiky vyváží nezpracovaná. Ministerstvo 
zemědělství chce tento trend zvrátit a podpořit jeho zpracování tuzemskými firmami.
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n Úspora nákladů 
na zaškolování ane-
bo vyšší motivace 
k práci, to jsou hlavní 
důvody, které vedou 
domácí firmy k tomu, 
aby agenturní zaměst-
nance braly pod svá 
křídla.

Jaroslav Bukovský

Dilema firem mezi náborem 
agenturních a kmenových 
zaměstnanců končí v posled-
ní době stále častěji podpi-
sem standardní pracovní 
smlouvy. Nejen tradiční 
služby externích pracovníků 
jako zákaznickou podpo-
ru nebo administrativu si 
totiž firmy v rostoucí míře 
pokrývají samy. Důvodem 
bývá úspora nákladů i tlak 
na vyšší pracovní výkony. 

„Z naší zkušenosti i statis-
tik vyplývá, že motivovanost 
kmenových zaměstnanců 
je v porovnání s dočasně 
přidělenými agenturními za-
městnanci více než dvojná-
sobná. Při začlenění do firmy 
zároveň klesá fluktuace 
pracovníků, s čímž souvisejí 
i nižší náklady na jejich ná-
bor a zaškolení,“ vysvětluje 
Ctirad Lolek, šéf personalis-

tiky v O2. Telekomunikační 
firma momentálně překlápí 
na pracovní smlouvy šest 
stovek pracovníků klient-
ských center, back office 
nebo logistiky. 

Zatímco se podle letošní-
ho průzkumu poradenské 
společnosti PwC rozhodlo 
v minulém roce 11 procent 
tuzemských manažerů vy-
vést některý z procesů nebo 
pozic mimo firmu, zájem 
českých šéfů o právě opačný 
krok byl ještě o jeden pro-
centní bod vyšší. „V loňském 
roce jsme z bezmála pěti set 
agenturních zaměstnanců 
přijali 250 mezi kmenové, ve 
většině případů šlo o děl-
nické profese do výroby,“ 
uvádí i mluvčí Třineckých 
železáren Petra Jurásko-

vá. Hlavním důvodem byl 
podle ní i v tomto případě 
záměr udržet si perspektivní 
zaměstnance dlouhodobě 
a ušetřit opakující se výdaje 
spojené s externisty.

Podle expertů odráží 
politika firem sílící kondi-
ci české ekonomiky. „Jde 
o trend spojený s rostoucím 
optimismem firem, které 
mají v současnosti dosta-
tek dlouhodobých zakázek 
a zároveň nemají dostatek 
lidí. Pozorujeme to na rychle 
rostoucím počtu zakázek, 
které máme na zaměstnance 
do trvalého pracovního po-
měru. Na rozdíl od dřívějška 
se často jedná i o dělnické 
a skladnické práce,“ říká Jan 
Halbrštát z personální agen-
tury Manpower Group. 

Firmy lákají agenturní 
zaměstnance na smlouvy
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Spolu s rostoucím napětím 
mezi ČSSD a ANO, ať už 
kvůli policejní reorganizaci 
či výroku Andreje Babiše 
o koncentračním táboře 
v Letech, si babišovci začínají 
často rozumět s opoziční ODS. 
Ta stále lavíruje nad snahou 
socialistů, lidovců a TOP 09 
omezit podnikání majitele 
Agrofertu. Předseda občan-
ských demokratů Petr Fiala 

však možné sbližování s ANO 
rezolutně odmítl.

Souhra mezi oběma stra-
nami byla patrná tento týden 
v Poslanecké sněmovně. Návrh 
ANO na zamítnutí předlohy, 
podle níž měli zaměstnanci 
opět dostávat náhradu mzdy 
v prvních třech dnech nemoci, 
prošel jen díky ODS.

Shodly se i na dluhové brz-
dě, kterou pustily do závěreč-
ného hlasování. Šéf klubu ODS 
Zbyněk Stanjura předložil 
čtyři variantní pozměňovací 
návrhy k ústavnímu zákonu, 
za což ho pochválil místo-
předseda ANO Jan Volný. „Jsou 
konstruktivní opozicí. Dali na 
stůl něco, o čem se dá jednat,“ 
řekl, a naopak zkritizoval TOP 
09 za destruktivní přístup.

Podle Fialy není důležité, 
kdo zákon předkládá, ale co 

obsahuje. „Finanční ústavu 
navrhovala vláda ODS, bylo 
by podivné na to teď zapome-
nout. Všechny návrhy posuzu-
jeme podle našeho programu 
a k těm vládním vždy poctivě 
připravujeme svoji alternati-
vu a své řešení,“ sdělil deníku 
E15. Fiala zdůraznil, že „sblí-
žení s populistickým hnutím 
ANO rozhodně nenastává“. 
„Nechápu, jak by ho bylo 
možné vyvozovat z několika 
jednání, kde náhodou máme 
shodný názor,“ podotkl.

Otázka je, jak se ODS po-
staví k novele o střetu zájmů, 
která má zamezit členům 
vlády vlastnit firmy včetně 
médií a získávat pro ně dotace 
a veřejné zakázky. Norma je 
před třetím čtením a nemusí 
pro ni zvednout ruku dostatek 
poslanců.

ODS se nelíbí zavedení 
centrálního registru majetko-
vých přiznání všech politiků. 
„Střet zájmů Andreje Babiše 
je potřeba řešit. Současně 
ale nemůžeme vymýšlet 
další nesmysl, který v praxi 
dopadne hlavně na komu-
nální politiky,“ namítl Fiala. 
Jak bude klub hlasovat, se má 
rozhodnout příští úterý.

Strana zaskočila kolegy 
z opozičních lavic i v praž-
ském zastupitelstvu. Nejprve 
s TOP 09 a s Piráty žádala 
svolání mimořádného jedná-
ní, kde primátorka Adriana 
Krnáčová (ANO) vysvětlí 
dostavbu Pražského okruhu 
a nejasnosti kolem karty 
Lítačka. Předsedkyně klubu 
ODS Alexandra Udženija však 
nakonec couvla a dohodla se 
s Krnáčovou.

ODS si 
rozumí  
s ANO 

Pavel Otto

Analýza

Míra nezaměstnanosti v Česku v srpnu po červencovém růstu na 
5,4 procenta klesla na 5,3 procenta. Uchazečů o zaměstnání bylo 
ke konci měsíce 388 474, což je nejméně za srpen od roku 2008. 
Uvedl to dnes Úřad práce ČR. Volných míst je přes 139 tisíc, nejvíce 
za posledních osm let. Podle analytiků údaje naznačují, že firmy mají 
stále vetší problém najít vhodné uchazeče o práci, což povede k ještě 
většímu tlaku na růst mezd. Pozitivní je i fakt, že nová pracovní místa 
vznikají i v regionech, které se potýkají s vysokou nezaměstnaností. 
Dlouhodobě nejvyšší nezaměstnanost v republice má Ústecký kraj, 
naopak nejnižší je v Plzeňském kraji.  názory str. 10

nezaměstnaných opět 
ubylo

MPO chce podpořit 
vyřazování starých aut
Ministerstvo průmyslu 
a obchodu chce navrhnout 
zavedení příspěvku mo-
toristům na vyřazení pře-
stárlých aut z provozu a na 
pořízení vozů na alternativ-
ní pohon. Chce tak přispět 
k omlazení tuzemského 
vozového parku. Peníze na 
příspěvek mají být čerpány 
ze Státního fondu životního 
prostředí.

Premiér vyloučil nechuť 
k udělení azylu Číňanům
Premiér Bohuslav Sobotka 
(ČSSD) vyloučil, že by důvo-
dem prodloužení azylového 
řízení s čínskými křesťany 
byly politické tlaky nebo 
české zájmy v Číně. Uvedl to 
včera ve Sněmovně na dotaz 
Petra Gazdíka (STAN), který 
vyjádřil obavy, že důvodem 
odkladů by mohlo být sbli-
žování českého prezidenta 
a vlády s Čínou. /čtk/

Krátce

veterán raF Emil Boček v Praze na 19. mezinárodním ve-
letrhu Sběratel ukázal model pamětní mince ze série zlatých 
mincí České mincovny nazvané Českoslovenští letci v RAF. Ty 
zobrazují čtyři nejslavnější letouny, které je nesly do bitev.

PAMěTní MincE
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v státním 
rozpočtu došlo 
ke změnám

Ministerstvo financí ve 
srovnání s červnovým ná-
vrhem snížilo v aktuálním 
návrhu státního rozpočtu 
na příští rok celkové výda-
je a příjmy, a to o 15,4 mi-
liardy korun. Důvodem 
poklesu je především 
zpřesnění příjmů z rozpoč-
tu EU a dalších finančních 
mechanismů. Ty by měly 
být proti červnovému ná-
vrhu o 18,2 miliardy korun 
nižší. Plánovaný schodek 
zůstal na 60 miliardách 
korun. Vláda začne o roz-
počtu debatovat v pondělí 
12. září. /čtk/
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V kauze Opencard 
padly podmínky 

býValí PrimátOři PřeD sOuDem. Úsměv bývalého primáto-
ra Bohuslava Svobody po vynesení verdiktu asi pohasl.

n Mezi odsouzenými 
byli také bývalí primá-
toři Bohuslav Svoboda 
a Tomáš Hudeček. Měli 
městu způsobit škodu 
nejméně 17,7 milionu 
korun.

Bývalý pražský primátor 
Bohuslav Svoboda (ODS) 
odcházel od soudu, který 
rozhodoval o vině v kauze 
Opencard, s podmíněným 
trestem 2,5 roku, další expri-
mátor Tomáš Hudeček (dříve 
TOP 09) dvouletou podmín-
kou stejně jako někdejší rad-
ní pro dopravu Josef Nosek. 
Nejpřísnější potrestání — 
tříletou podmínku — si podle 

pražského městského soudu 
zaslouží bývalá radní pro IT 
Eva Vorlíčková a šéf magis-
trátního IT odboru Jan Teska. 
Deset z 15 obviněných včetně 
tří současných pražských 
zastupitelů soud zprostil 
viny. Všech pět odsouzených 
se ihned odvolalo.

Soud uznal čtveřici někdej-
ších radních a úředníka Tes-
ku vinnými jednak z porušení 
povinnosti při správě cizího 
majetku, jednak z porušení 
předpisů o pravidlech hospo-
dářské soutěže. V dubnu 2012 
měli prosadit dvě smlouvy 
s firmou Haguess, tehdejším 
vlastníkem práv k elektro-
nické kartě Opencard. Podle 
předsedy soudního senátu 
Alexandra Sotoláře postupo-

vali „s vědomím nevýhodnos-
ti licenčního modelu a neú-
měrných nákladů“ a „porušili 
závažným způsobem pravi-
dla zadávacího řízení“, když 
Haguess zvýhodnili.

Pětice odsouzených svým 
jednáním údajně způsobi-
la hlavnímu městu škodu 
nejméně 17,7 milionu korun. 
Nepravomocný rozsudek ulo-
žil každému z odsouzených 
zaplatit Praze 40 tisíc korun 
s úroky, se zbytkem nároků 
odkázal soud město do civilní-
ho řízení.

Všichni obvinění, kterým 
hrozilo až osmileté vězení, 
vinu odmítají. Hájí se tím, že 
projekt Opencard byl dlou-
hodobým problémem z éry 
primátora Pavla Béma (ODS), 

který se snažili vyřešit a udě-
lali to nejlépe, jak mohli. 

„Trošku jsem věřil tomu, 
že ten původní záměr, který 
do toho byl vložen, narazí 
na zdravý rozum. Že někdo 
řekne „hele neblbněte, to je 
fakt kravina,“ řekl serveru 
iDnes Hudeček. „A svým 

způsobem jsme narazili na 
člověka, který byl buďto 
slaboch, anebo ten záměr 
byl příliš velký a on nemohl 
vůči svým kolegům po třía-
půlletém procesu vypadat, 
jako že byl zbytečný. Takže 
musel aspoň pár lidí poslat 
dál.“  /čtk/  Více e15.cz

Předseda Úřadu pro ochranu 
hospodářské soutěže Petr 
Rafaj potvrdil pokutu 8,5 mi-
lionu korun pro Dopravní 
podnik hlavního města 
Prahy. V zakázce na dostav-
bu metra A za 27,1 miliardy 
korun podnik nestanovil 
transparentně způsob hod-
nocení nabídek u kritéria na 
plán organizace výstavby. 
Rozhodnutí je pravomocné. 

„Zadavatel neuvedl dosta-
tečně upřesňující údaje, aby 
byl předem znám způsob 
hodnocení podle tohoto díl-
čího hodnoticího kritéria,“ 
uvedl Rafaj. Firmy neměly 
konkrétní, přesnou a srozu-
mitelnou informaci, které 
řešení bude považováno za 
nejvhodnější, dodal.

Hodnoticí kritéria jsou 
podle antimonopolního 

úřadu klíčovou částí zadá-
vací dokumentace. Jejich 
prostřednictvím se hodnotí 
nabídky firem. Musejí proto 
být přesně specifikována, 
transparentně stanovena 
a na základě toho také zpět-
ně přezkoumatelná.

Dopravní podnik se ještě 
může pokutě bránit podáním 
žaloby ke Krajskému soudu 
v Brně. /čtk/ Více e15.cz

Pokuta pro pražský dopravní 
podnik je definitivní Praha zkontroluje zámek 

v Moravském Krumlově
Zástupci pražské městské 
galerie zkontrolují, zda jsou 
prostory na zámku v Mo-
ravském Krumlově vhodné 
pro vystavení Slovanské 
epopeje Alfonse Muchy. 
Pokud kontrola, dopadne 
dobře, Praha na Moravu 
rozměrná plátna po jejich 
návratu z turné po Asii 
půjčí. Město dosud neroz-
hodlo, kam plátna v Praze 
případně umístí. 

Obří outlet u Ruzyně se 
otevře v roce 2017
Největší outletové centrum 
v Česku v blízkosti pražské-
ho Letiště Václava Havla se 
zákazníkům otevře příští 
rok na podzim pod novým 
názvem Prague The Style 
Outlets. Pronájem i správu 
centra bude nově zajišťo-
vat společnost Neinver. Až 
bude centrum zcela dokon-
čené, bude nabízet více než 
30 tisíc metrů čtverečních 
prodejní plochy. /čtk/

Krátce

http://praha.e15.cz/praha/novinky/exprimatori-svoboda-a-hudecek-jsou-vinni-v-kauze-opencard-dostali-podminku-1319853
http://ib.ctk.cz/infobanka/vysl/zprav/zprav_d.asp?http://zpravy.e15.cz/byznys/doprava-a-logistika/prazsky-dopravni-podnik-dostal-za-dostavbu-metra-od-uohs-pokutu-8-5-milionu-1319820
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n Firmy, které chtějí 
sklady u D1, musejí 
zvýšit rozpočty na ná-
jmy. Tahanice o volné 
plochy meziročně zvy-
šuje ceny až o deset 
procent.

Daniel Novák

Nejbližší okolí dálnice D1 
mezi Prahou a Brnem se sta-
lo první lokalitou, kde kvůli 
souběhu vysoké poptávky 
a nedostatku nových pro-
stor začalo nájemné 
za moderní sklady 
růst. Obcím se 
přitom nechce 
do povolo-
vání nových 
logistických 
areálů. 

D1 se proto 
na trhu začíná 
přirovnávat k lu-
xusní pražské Pa-
řížské ulici. Prodávat 
v ní chce každý, nedostatek 
místa ale vytlačil poplatky 
za obchody na nejvyšší úro-
veň v metropoli.  

„Nájmy za sklady ko-
lem D1 rostou meziročně 
o sedm až deset procent. 
Trh to unese, promítne se to 
však do cen pozemků,“ říká 
Ferdinand Hlobil, který řídí 
středoevropský industriální 
tým poradenské společnosti 
Cushman & Wakefield. 

Radnice rozhodující o vý-
stavbě se na nové projekty 
dívají skepticky. „Plochy pro 
obří logistická centra byly 
vyčerpány,“ uvedl staros-
ta Říčan Vladimír Kořen. 

Otevření územního plánu 
dalším velkým halám podle 
něj nenastane dřív, než se 
dostaví Pražský okruh. „Do-
kud bude chybět, byl by další 
rozvoj skladů kvůli vysoké 
dopravní zátěži nebezpečný,“ 
dodal. Říčany teď umožňují 
výstavbu jen menších podni-
katelských hal. 

Developeři se proto snaží 
zastavět každičký kousek 
pozemků, kde k výstavbě 
nepotřebují komplikované 
změny územních plánů. Lídr 
trhu CTP tak připravuje roz-

šíření skladového areálu 
v Nupakách, další 

hráč Prologis sta-
ví ve stávajícím 

komplexu dvě 
haly. Rozšíře-
ní skladové-
ho komplexu 
v Modleticích 

chystá i Billa. 
„Poptávka 

po prostorech 
v zóně D1 je velká 

a můžeme potvrdit, 
že je to velmi vyhledávaná 
oblast. Tento vývoj má také 
dopad na výši nájemného, 
které roste,“ sdělil Marek 
Müller, šéf tuzemské části 
Prologisu pro výstavbu 
a pronájem.  

O výši konkrétních ná-
jmů nikdo mluvit nechce. 
Realitní agenti uvádějí jen 
nejvyšší nájmy dosahované 
na trhu. Nejvíce majitelé 
skladů inkasují kolem Brna. 
Podle Cushman & Wakefield 
tam mohou za metr čtvereč-
ní žádat až 47,4 eura ročně. 
Více se v postkomunistické 
střední Evropě platí už jen 
kolem Varšavy. 

z dálnice D1 se 
stává „Pařížská“ 
byznysu se sklady 

Majitelé skladů  
na D1 u Brna inkasují  

za metr čtvereční 
rekordních až

47,4
eura ročně. 

Ještě loni na jaře byla výstavba logistických center bez předem 
zajištěných nájemců něčím výjimečným. Díky rostoucí ekonomice 
a vysoké poptávce ale developeři zahodili opatrný přístup, k němuž 
se uchýlili v krizi. Ve druhém čtvrtletí se tak podíl spekulativní 
výstavby zvýšil už na 44 procent z celkově budovaných ploch, 
vyplývá z dat sdružení poradenských firem Industrial Research 
Forum. Podíl prázdných skladů se však stále drží pod pěti procenty. 
V Praze jen mírně převyšuje tři procenta.   

stavitelé skladů zahodili  
opatrnost a spekulují PRAHA, 7. 9. - 29. 9. 2016

 v prostoru severních arkád starého královského paláce pražského hradu
výstava je pořádána pod záštitou ministra obrany martina stropnického a primátorky hlavního města prahy adriany krnáčové

rádi bychom poděkovali všem těmto fotografům za vytvoření vystavovaných fotografií

lenka klicperová 
podplukovnice v. z.

jana zechmeisterová jarmila štuková
nadrotmistr

miroslav lopatář
rotmistr

daniel hlaváč

258341/27� inzerce

na 54 tisíc českých turistů by v příštím roce mohlo navštívit emi-
rát Dubaj, meziročně o pětinu více. Očekává to Dubajský úřad pro 
turismus a obchodní marketing, který v Praze otevřel zastoupení. 
Chce odtud řídit své aktivity v Polsku, Maďarsku a v Rumunsku.

Češi v DuBaji
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Dr.Max dostal kvůli 
expanzi nového šéfa
Výkonným ředitelem léká-
renského holdingu Dr.Max 
bude od října Leonardo 
Ferrandino. O vzniku nové 
pozice informoval majitel 
řetězce, investiční skupina 
Penta. Vedle Česka působí 
Dr.Max na Slovensku 
a v Polsku. Do konce roku 
je pravděpodobný vstup 
Dr.Maxe na další evropské 
trhy. 

Trasa v korunách přijde 
na 170 milionů korun
Společnost Stezka koru-
nami stromů Krkonoše 
upřesnila dřívější záměr 
postavit u Janských Lázní 
novou atrakci. Stavba za 
170 milionů korun povede 
v délce 1300 metrů ve 
větvích stromů a turisty 
zavede i do podzemí. Po 
dokončení v červnu 2017 
se očekává návštěvnost 
200 tisíc lidí ročně. /čtk/

Krátce



n Po několika deseti-
letích chtějí Aero Vo-
dochody s Omnipolem 
navázat na úspěch 
cvičných proudových 
letadel. Sejdou se 
zástupci zemí, které 
české stroje stále po-
užívají, aby zmapovali 
trh.

Pavel Otto
 

Obchodník se zbraněmi 
Omnipol se stal strategic-
kým partnerem společnosti 
Aero Vodochody Aerospace. 
Má zajistit prodej nového 
letounu Albatros L-39 Next 
Generation, jehož vývoj z po-
loviny financuje, popřípadě 
získat zakázky na moderni-
zace původních albatrosů. 
Jsou to nejúspěšnější cvičné 
proudové stroje na světě. Od 
sedmdesátých let minulého 
století se jich vyrobily téměř 
tři tisíce, létaly ve více než 
třech desítkách států. 

Na příští týden pozval Om-
nipol do Vodochod zástupce 
zemí, kam se L-39 vyvážely. 
„Bude to historicky první 
setkání uživatelů tohoto 
oblíbeného letounu, které 

organizujeme ve spolupráci 
s Aerem Vodochody a Vzduš-
nými silami Armády ČR. 
Cílem je soustředit komunitu 
uživatelů legendárních alba-
trosů a zajistit tak výměnu 
názorů a zkušeností v jed-
nom čase a na jednom místě 
přímo u výrobce,“ zdůraznil 
mluvčí Omnipolu Milan 

Řepka. Albatrosy se dodávaly 
například do severní Afriky, 
jižní Asie nebo Střední a Jižní 
Ameriky. 

Omnipol se doposud 
věnoval výcviku pilotů na 
platformě L-39. Loni se zapo-
jil do projektu Next Genera-
tion jako investor. Vylepšené 
albatrosy představilo Aero 
přede dvěma roky v britském 
Farnborough. Zásadní změ-
nou je nový motor FJ44-4M 
americké firmy Williams. 

Kromě úspornější pohonné 
jednotky má nová generace 
nižší hmotnost a vyšší rych-
lost i dolet. K lepším letovým 
vlastnostem napomáhá také 
odstranění nádrží na konci 
křídel. Avionické a komuni-
kační systémy odpovídající 
současným nárokům doplňu-
je moderní „glass cockpit“.

Aero s Omnipolem nabízejí 
řešení pro základní výcvik 
pilotů se snadnou údržbou 
a minimálním logistickým 
zázemím, které bude mít 
pokročilejší vlastnosti než 
miliony letových hodin pro-
věřené L-39. Z komer- 
čního hlediska chtějí využít 
prostor, který na trhu vzniká 
po dosluhujících tréninko-
vých letounech. V příštích 
patnácti letech skončí tech-
nický život dvěma třetinám 
všech podobných strojů 
na světě. Projekt L-39 NG 
umožní zákazníkům v první 
fázi vyměnit motor, který 
zastarává nejrychleji, a pak 
i celé letadlo.

Nové albatrosy také rea-
gují na neúspěch s bitevníky 
L-159, které se na trhu příliš 
neuchytily. Po zdlouhavých 
jednáních se je podařilo 
prodat americké společnost 
Draken a naposledy irácké 
armádě.

| 6 | byznys

Dvěma třetinám 
tréninkových strojů  

ve světě skončí během

15
let technická životnost. 

Otevírá se tak obří  
prostor na trhu.

Omnipol chce 
prodávat novou 
verzi albatrosů

znOvuzrOzený L-39. Takto představuje Aero Vodochody modernizovanou generaci cvičného 
Albatrosu L-39NG s pískovou kamufláží.
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n Hrozí, že spor VZP 
s agenturou poskytují-
cí domácí péči skončí 
kvůli úrokům jako 
„kauza Altner“, varuje 
nový člen správní 
rady VZP za ANO.

Adéla Čabanová

Zařízení domácí zdravotní 
péče, které se roky pře se 
Všeobecnou zdravotní pojiš-
ťovnou, postupně prodává 
pohledávky ze sporu. Část za 
zhruba 18,7 milionu korun 
posílá jejich nový majitel 
v polovině října do dražby. 
Kvůli úrokům však VZP 
hrozí vysoké náklady.

„Byl bych nerad, aby to 
bylo něco jako kauza Altner, 
aby se tak dlouho čekalo, 
až VZP bude na úrocích 
platit více, než byla původní 
pohledávka,“ uvedl tajemník 
ministra financí Andreje 
Babiše (ANO) pro zdravot-
nictví a nový člen správní 
rady VZP Adam Vojtěch. 
Spor začal v roce 2010, kdy 

VZP náhle ukončila smlouvy 
s pobočkami Home Care 
Services & Supplies (HCSS). 
Firma výpovědi neuznala, 
podala žaloby a dál poskyto-
vala služby. Podle jednatele 
HCSS Petra Jenky dluží VZP 
jeho společnosti 250 milionů 
korun. Všechny pohledávky 
postupně prodává různým 
společnostem. 

„Ani po roce a půl po vy-
hraných soudních řízeních 
se nepodařilo dohodnout 
na řešení. Jsme zdravotnic-
ké zařízení, ne advokátní 
kancelář,“ vysvětluje Jenka, 
proč pohledávky prodává.  
Vypočítává, že VZP uhradila 
asi 47 milionů a že u zbylých 
pohledávek nabíhá úrok 
přes osm procent ročně.

VZP vysvětluje, že  
dosud hradila na základě 
pravomocných rozsudků.  
„HCSS podala více než  
130 žalob, ukončeno bylo 
přes sedmdesát sporů,“ 
uvedl mluvčí VZP Oldřich 
Tichý. „VZP se snaží činit 
veškeré kroky, aby omezila 
případné zvyšování úroků 
z prodlení,“ dodal.

Údajné dluhy vzP 
jdou do dražby

Slevomat se pustil  
do prodeje aut 
Zákazníci populárního sle-
vového portálu Slevomat již 
mezi nabídkami nebudou 
nacházet jen poukazy na 
víkendové pobyty a masáže. 
Jak společnost dříve avizo-
vala, začala nabízet osobní 
auta. První nabídku využil 
dealer automobilky Hyun-
dai, jenž inzeruje výběhový 
i30 kombi.  více e15.cz

Ve Vrbně bude montáž 
robotických sekaček 
Švédská společnost Hus-
qvarna Group se chystá 
rozšířit svou výrobu ve 
Vrbně pod Pradědem na 
Bruntálsku. Postaví tam 
halu na výrobu robotických 
zahradních sekaček, do níž 
včetně strojového vybavení 
investuje více než padesát 
milionů korun. Výroba 
zaměstnávající sto lidí má 
začít koncem příštího roku. 
 více e15.cz

České stavebnictví bylo 
sedmé nejhorší v unii
Tuzemské stavebnictví 
podalo v prvním pololetí 
v rámci 28 zemí EU sedmý 
nejhorší výkon, uvedl Euro-
stat. České stavebnictví 
podle něho ke konci června 
meziročně kleslo o 8,2 pro- 
centa. Loni přitom bylo 
sedmé nejlepší. 

Trať  Pardubice–Hradec 
dostane druhou kolej
Druhou etapu rozšíření 
trati z Pardubic do Hradce 
Králové z jedné na dvě kole-
je plánuje Správa železniční 
dopravní cesty stavět v le-
tech 2019 až 2021. Rychlost 
jízdy mezi krajskými městy 
tak vzroste na 160 kilomet-
rů v hodině. SŽDC čeká 
stavba úseku z Pardubic do 
Stéblové, zatímco část ze 
Stéblové do Opatovic nad 
Labem dokončila v červen-
ci. Stavba má stát 1,65 mi- 
liardy korun. /čtk, mit/

Krátce

http://zpravy.e15.cz/byznys/obchod-a-sluzby/slevomat-spustil-prodej-aut-jako-prvni-nabizi-vybehovy-model-hyundai-1319911
http://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/husqvarna-rozsiri-vyrobu-ve-vrbne-zacne-montovat-roboticke-sekacky-1319975
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Z letošního již osmého ročníku 
cen Hospodářských novin 
s názvem Nejlepší banka 2016 
si Raiffeisenbank odnesla hned 
dvě nejvyšší ocenění. Podařilo 
se jí nejen zvítězit v hlavní 
kategorii soutěže – a stát se 
tak nejlepší bankou roku – ale 
zároveň i obhájit loňský titul 
Klientsky nejpřívětivější banka 
roku. Raiffeisenbank uspěla 
v konkurenci dalších osmnácti 
bank. O jejím vítězství rozhodly 
jak hospodářské ukazatele, které 
svědčí o stabilitě, zdraví a o síle 
banky, tak i celkový přístup 
v oblasti péče o klienty.

„Uspět na dnešním vysoce 
konkurenčním českém bankovním 
trhu není nijak jednoduché. 
O to více si získaných ocenění 

vážím. Jsou důkazem toho, že 
jdeme správnou cestou, že jsme 
transparentní a klientům nabízíme 
precizní bankovnictví, spolehlivý 
servis i nejvýhodnější produkty 
a služby,“ říká Igor Vida, předseda 
představenstva a generální 
ředitel Raiffeisenbank, 
a dodává: „Raiffeisenbank 

je ve skvělé kondici. Máme 
všechny předpoklady, a hlavně 
schopnosti dále růst a být 
vedoucí bankou v oblasti 
kvalitní obsluhy movitých klientů 
v České republice. Rád bych 
poděkoval především našim 
klientům za jejich dlouholetou 
důvěru a samozřejmě také 

zaměstnancům za výjimečnou 
a skvěle odvedenou práci.“ 

Letošní rok je pro Raiffeisenbank 
velmi úspěšný. Vítězství v soutěži 
Nejlepší banka 2016 navazuje 
na jiné významné ocenění, 
které banka získala v dubnu. 
Tehdy ji prestižní mezinárodní 
magazín EMEA Finance v rámci 
cen Europe Banking Awards 
vyhlásil nejlepší bankou v České 
republice za rok 2015. Vítězství 
v několika kategoriích těchto 
cen získaly také sesterské banky 
ze skupiny Raiffeisen Bank 
International (RBI). Sama RBI byla 
přitom v soutěži EMEA Finance 
oceněna jako nejlepší banka 
regionu střední a východní Evropy 
a Společenství nezávislých států. 
 /lum/

Raiffeisenbank  
je nejlepší bankou roku  
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n Velká střediska si 
dala po obřích projek-
tech z minulých let 
investiční přestávku. 
Rozšiřují ale infra-
strukturu pro děti.

Jan Šindelář

Lyžařská střediska na českých 
horách se před nadcházející 
zimou soustředí především na 
menší vylepšení a rozšíření 
zázemí pro děti. Po stamilio-
nových investicích z minulých 
let se letos utracené peníze 
počítají spíše na miliony až 
desítky milionů. Vyplývá to 
z ankety deníku E15. 

Část provozovatelů do-
končuje minulé projekty, jiní 
zase letošek pojali jako rok 
příprav nových staveb. Na-
příklad východokrkonošský 
Skiresort Černá hora – Pec 
utratil letos zhruba čtyřicet 
milionů korun. Loni to přitom 
byl šestinásobek této částky. 

Investice do skiareálů se propadly

kLIdný rOzvOj. Skiresort Černá hora – Pec loni rekordně investoval do lanovek, sjezdovek, parko-
viště a zasněžování. Letos se zaměřuje na rozvoj dětských výukových lokalit.
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„Po loňských rekordních 
investicích do stavby nových 
lanovek, sjezdovek, parkoviště 
a zasněžování jsme se letos 
zaměřili na zlepšení služeb 

a rozvoj dětských výuko-
vých lokalit,“ uvedl ředitel 
střediska Petr Hynek. Peníze 
šly především do pojízdných 
koberců a dětských vleků. 

„Do nadcházející zimy 
jsme vložili přes sedmdesát 
milionů korun,“ sdělil ředitel 
konkurenčního krkonošského 
areálu ve Špindlerově Mlýně 

Čeněk Jílek. I tam velkou část 
peněz spolknou dětské po-
jízdné koberce nebo lyžařský 
kolotoč pro děti. Největší díl 
investic šel ale do moderni-
zace zasněžování na Medvě-
díně. Mnohem větší akce se 
má ve Špindlu odehrát příští 
rok. Provozovatelé chtějí za 
700 milionů korun propojit 
pomocí lanovek a nového pře-
stupního terminálu Medvědín 
se Svatým Petrem. 

Rovněž na Klínovci, který 
v uplynulých letech rostl díky 
stamilionovým investicím 
a evropským dotacím, se letos 
mírní. Řádově za miliony se 
tam letos před zimou prodlu-
žují a rozšiřují sjezdovky, což 
lyžařům usnadní pohyb po 
areálu. „Letos se po dokon-
čení všech velkých investic 
v řádu desítek milionů 
věnujeme precizní přípravě 
dalšího rozvoje areálu,“ dopl-
nil spolumajitel střediska na 
šumavském Špičáku Vladimír 
Kasík. 
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n Kvůli přísnějším 
emisním limitům musí 
Unipetrol do roku  
2020 postavit nový 
zdroj energie pro ety-
lenovou jednotku. Už 
vybírá dodavatele.

Jan Stuchlík

Čerstvě opravená etylenová 
jednotka v litvínovské rafinerii 
Unipetrolu dostane dva nové 
kotle za stovky milionů korun. 
Stávající zdroj energie pro 
výrobu etylenu bude muset 
firma po roce 2020 odstavit, 

protože by už neplnil limity 
pro znečišťující emise. V létě 
Unipetrol začal s posouze-
ním vlivu stavby na životní 
prostředí. „Už jsme vyhlásili 
výběrové řízení na dodavatele. 
Nemůžeme proto komento-
vat konkrétní částku, kterou 
do stavby investujeme,“ říká 
mluvčí firmy Mikuláš Duda.

Stavba nových kotlů by měla 
začít podle představ Unipetro-
lu na konci příštího roku. Do 
provozu by je měl uvést v červ-
nu roku 2020. Od července 
stejného roku už nebude moci 
kvůli přísnějším emisním li-
mitům vyrábět energii ve staré 
kotelně.  Z ní zůstane funkční 

jen jeden kotel jako záloha pro 
případ výpadku.

V nových kotlích se bude 
topit stejnými palivy jako 
dosud. Jde o odpadní produkty 
z výroby etylenu. Ve srovnání 
se stávající kotelnou, která 
pochází z roku 1977, vypustí 
do ovzduší o polovinu méně 
popela a o dvě třetiny méně 
oxidů dusíku. „V souvislosti 
s instalací nové technolo-
gie očekáváme také úspory 
provozních nákladů,“ dodává 
Duda. Nové kotle budou muset 
podle Unipetrolu také pokrýt 
vyšší reálné vytížení etylenové 
jednotky. Vlastní etylenová 
jednotka, kterou loni poničil 
výbuch, už po opravě prochází 
předstartovními testy.  „V tuto 
chvíli počítáme s obnovením 
standardního výrobního reži-
mu ke konci října,“ říká Duda. 
Oprava přišla firmu na 4 mili-
ardy korun, které by Unipetrol 
měl dostat od pojišťoven.

Největší dosavadní investici 
do litvínovského závodu spus-
til Unipetrol letos. Za  
8,5 miliardy korun staví 
v Litvínově novou polyetyle-
novou jednotku. Díky ní bude 
Unipetrol vyrábět ročně  
o 150 tisíc tun více suroviny 
pro výrobu plastů. Další inves-
tice by měly vyplynout z nové 
pětileté strategie, kterou Uni-
petrol připravuje pro roky 
2018 až 2022.

Unipetrol postaví 
kotle za stamiliony

Země Množství Kurz

Austrálie 1 18,468

Čína 1 3,592

Dánsko 1 3,630

EMU 1 27,020

Chorvatsko 1 3,610

Japonsko 100 23,536

Kanada 1 18,576

Maďarsko 100 8,771

Norsko 1 2,939

Polsko 1 6,269

Rusko 100 37,450

Švédsko 1 2,846

Švýcarsko 1 24,754

Turecko 1 8,144

USA 1 23,921

Velká Británie 1 31,957

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 8. 9. 2016 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 56,00 -1,50

ČEZ 437,00 -0,64

Erste Bank 721,70 1,28

Fortuna 90,00 0,61

Kofola 417,00 -0,22

KB 865,70 0,37

Moneta 78,90 0,06

O2 CR 231,90 -1,32

Pegas 795,00 -0,20

Philip Mor. ČR 12 756,00 0,05

TMR 679,00 -0,07

Unipetrol 182,00 1,17

VIG 483,70 2,78

Celkový objem (v tisících korun) 531 127,03

Akcie na pražské burze 8. 9. 2016 

Spekulace, které sportovním 
světem rezonovaly v po-
sledních dnech, se mohou 
ukončit. Mediální konglo-
merát Liberty Media Johna 
Maloneho vstupuje do světa 
závodů formule 1, odkoupí 
podíl od investiční společ-
nosti CVC Capital. 

V první fázi nedojde 
k odkoupení celé společnosti 
Formula One Group, ale pou-
ze části, kterou drží investor 
CVC. Podíl je sdružený do 
společnosti Delta Topco, 
kterou Liberty Media plně 
převezme. CVC do světa for-
mule vstoupil již před deseti 
lety, v roce 2012 se však velké 
části svých akcií zbavil. Ve 
své tiskové zprávě vedení 

CVC oznámilo, že nyní drží  
18,7 procenta ve formuli jed-
na, podíl údajně společnost 
stál 746 milionů dolarů (asi  
18 miliard korun), které 
nový majitel zaplatil v hoto-
vosti. Další akcie bude CVC 
moci nakupovat, až celý 
obchod potvrdí příslušné 
regulační orgány. Finální 
cena transakce by měla být 
4,4 miliardy dolarů. 

Ta se značně liší od hod-
noty značky, v současnosti 
má totiž celý seriál dluh, 
který se pohybuje kolem  
4,1 miliardy dolarů. 
Obchodní hodnota znač-
ky formule 1 je přibližně 
osm miliard dolarů.  /mit/      
více e15.cz

Formuli 1 koupí 
mediální konglomerát 

Ruský odbyt aut klesá, 
škodovek se to ale netýká

O 18 procent meziročně v srp-
nu propadl prodej nových 
osobních a lehkých užitko-
vých automobilů na  
113 749 vozů. Tempo jeho 
poklesu tak mírně zrychlilo 
z červencových 16,6 procenta. 
Škoda Auto ale srpnový pro-
dej na ruském trhu zvýšila 
o šest procent na 4570 vozů.

Potraviny prudce zdražily

Hodnota indexu FAO, 
který sleduje ceny obilovin, 
rostlinných olejů, mléčných 
výrobků, masa a cukru na 

mezinárodních trzích, se 
v srpnu meziměsíčně zvý-
šila téměř o dvě procenta 
na 165,6 bodu. Meziročně 
stoupla o sedm procent. 

Dentons Europe LLP se 
spojuje s právníky APP
Největší světová právní kan-
celář Dentons se rozhodla 
expandovat v Íránu. Spojila 
se proto s íránskou právní 
firmou Arman Pirouzan 
Parvine Legal Institute (APP) 
sídlící v Teheránu s cílem 
poskytnout komplexnější 
služby svým mezinárodním 
klientům, kteří investují 
a podnikají v této zemi. /čtk,al/

Krátce
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vysoce zisková. I přes problémy kvůli poklesu ceny ropy a niž-
šímu prodeji petrochemických produktů kvůli nehodě na etylenové 
jednotce vytvořila společnost Unipetrol zisk zhruba tři miliardy 
korun; tržby dosáhly 38,2 miliardy korun.
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http://zpravy.e15.cz/zahranicni/ekonomika/formuli-1-kupuje-medialni-konglomerat-liberty-media-1319881
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n Až 85 procent všech 
běženců zadržova-
ných v Kalifornii věz-
ní soukromá zařízení.

Jan Vávra

Záchytná zařízení pro při-
stěhovalce by v Kalifornii už 
neměla být zdrojem zisku. 
Počítá s tím legislativa, která 
čeká již jen na podpis guver-
néra. Od roku 2018 nebudou 
úřady smět s privátními 
zřizovateli detenčních cen-
ter prodlužovat kontrakty 
či uzavírat nové. Tento krok 
dokonce může být předstup-
něm stejných změn i v ame-
rickém vězeňství. 

Kalifornský návrh začal 
vznikat několik měsíců poté, 
kdy loni v detenčním zaříze-

ní společnosti GEO zemřel 
44letý Salvadorec na rako-
vinu střev. I přes opakované 
urgence ale podle listu 
LA Times nedostal 
odpovídající lékař-
skou péči, ba do-
konce personál 
jeho chorobu 
ani nediagnos-
tikoval. „Zákon 
s názvem 
Důstojnost 
místo detence 
je namířen proti 
masovému věznění 
přistěhovalců v soukro-
mých zařízeních a tamním 
nelidským podmínkám,“ 
uvedl předkladatel zákona 
Ricardo Lara. 

Praxe, kdy státy umisťují 
nelegální přistěhovalce do 
zařízení soukromých firem, 

je v Kalifornii velmi rozšíře-
ná. Až 85 procent všech zadr-
žovaných je podle LA Weekly 

umístěno ve čtveřici 
soukromých zaří-

zení. Celkem jde 
v současnosti 

o necelé čtyři 
tisíce lidí. 
„Kalifornie 
má nejvíc 
migrantů ze 

všech států 
USA a pro-

blémy spoje-
né s provozem 

podobných zařízení 
soukromými firmami jsou 
zde tedy více vidět,“ dopl-
ňuje Jakub El-Ahmadieh 
z Asociace pro mezinárodní 
otázky. Společnostem jako 
GEO nebo Corrections Corp 
of America, které jsou známy 

především jako zřizovatelé 
věznic, může ale jejich byz-
nys ještě výrazněji narušit 
záměr amerického minister-
stva spravedlnosti.

Podobně jako stát Kali-
fornie chce s využíváním 
privátních zařízení postupně 
přestat i federální vláda. A to 
nejen v případě detenčních 
center, ale i ve vězeňství. 
Z celkově 146 federálních 
věznic jich soukromé firmy 
provozují 13, při započtení 
i jiných než federálních 
míst výkonu trestu počet 
soukromých zařízení sahá 
ke stovce. Po srpnovém 
zveřejnění zprávy o plánech 
ministerstva spravedlnosti 
klesly akcie zmíněných firem 
téměř o 40 procent. Od té 
doby se jejich cena zotavila 
jen mírně.  více e15.cz

smrt salvadorce v imigračním 
centru mění vězeňství v Usa 

Po zveřejnění 
záměru ministerstva 
spravedlnosti klesly 
akcie soukromých 

zřizovatelů věznic téměř o

40
procent.

Maďarská 
osvěta
Věděli jste, že v Maďarsku 
bude druhého října referen-
dum o povinných kvótách, 
které chce prosadit Brusel? 
Možná víte, že vláda vede pro-

ti těmto kvótám a uprchlíkům 
vůbec intenzivní kampaň. 
Úspěšnou, protože migranty 
tu nechtějí vidět už dvě třetiny 
obyvatel. Možná ale nevíte, že 
proti vládní masáži se rozvi-
nula i antikampaň. Úsměvná, 
i když mnohdy skrz slzy.

Z rádia, televize, internetu 
a naposledy i z velkoplošných 
plakátů po celé zemi křičí na 
člověka hesla jako „Věděli jste, 
že pařížské atentáty spáchali 
migranti?“ Anebo: „Věděli 
jste, že od začátku migrační 
krize se v Evropě zvýšil počet 
případů obtěžování žen?“ 
Ale na scéně se opět objevila 

mimoparlamentní Strana 
maďarského dvouocasého 
psa. Na internetu už bojuje 
proti vládě delší dobu („Věděli 
jste, že na olympiádě jsou pro 
maďarské sportovce největším 
nebezpečím sportovci z jiných 
zemí?“). Nyní posbírala peníze 
i na vlastní plakáty a ptá se 
lidí: „Věděli jste, že průměrný 
Maďar vidí za svůj život víc 
ufonů než migrantů?“ Mně se 
nejvíc líbí esenciální „Věděli 
jste, že vás opět považují za 
hlupáky?“ 

Hle, stále platí: Kdo má 
humor, ví všechno; kdo humor 
nemá, je všeho schopný. 

Náš člověk v Budapešti

Gregor Martin 
Papucsek

Hollande naznačil 
svou další kandidaturu
Francouzský prezident 
François Hollande včera 
zatím nejvýrazněji nazna-
čil, že se bude na jaře 2017 
ucházet o znovuzvolení. 
V projevu na téma demo-
kracie a terorismus pro-
hlásil, že v nadcházejících 
měsících a letech nenechá 
poškodit obraz Francie. 

Německá CSU přitvrzuje 
migrační požadavky
Německá vládní strana 
CSU chce v upchlické 
politice země zákonně 
stanovit hranici maxi-
málního počtu 200 tisíc 
běženců za rok, poža-
duje přijímání převážně 
uprchlíků z křesťanského 
kulturního prostředí nebo 
zákaz nošení burek. Její 
dosud nejtvrdší požadav-
ky nejspíš povedou k dal-
šímu prohloubení sporu 
s CDU kancléřky Angely 
Merkelové.

Uzbekistán má 
dočasného prezidenta
Uzbecký parlament pověřil 
na společném zasedání 
obou komor premiéra 
Šavkata Mirzijojeva, aby 
dočasně plnil roli hlavy 
státu. Prezident Islam Ka-
rimov, který vládl středo-
asijské zemi od roku 1989, 
zemřel minulý týden bez 
jednoznačného následní-
ka. Podle ústavy měl však 
Karimova nahradit šéf 
horní komory parlamentu 
Nigmatilla Juldašov. /čtk/

Krátce

Takzvaný krizový stav, 
který byl v Maďarsku kvůli 
migrační vlně zaveden před 
půlrokem, měl dnes skončit. 
Tamní vláda se však rozhodla 
prodloužit jej do 8. března 
příštího roku. „Křehkost do-
hody EU a Turecka o migraci 
předznamenává, že nás čeká 
těžký podzim,“ odpovídá 
premiér Viktor Orbán těm, 
jimž není jasné, proč kabinet 
opatření prodlužuje. Bylo 
totiž zavedeno v době, kdy 

se přes jižní hranici státu 
nekontrovaně valily desetiti-
síce migrantů. Dnes však ze 
Srbska přichází nelegálně jen 
minimum lidí. Policie uvádí, 
že například toto pondělí to 
bylo pět uprchlíků, v úterý 
dva a ve středu 19. 

Opozice tvrdí, že pro-
dloužení krizového stavu je 
součástí vládní protiimigrač-
ní kampaně před referendem 
o povinných kvótách, jež se 
má konat 2. října. /gmp/

maďaři prodlužují 
krizový stav v zemi 

čekání na deportaci. 
V Adelantu, v největším 
záchytném středisku v Ka- 
lifornii, jsou zadržováni pře-
devším aktéři přistěhovalec-
kých bitek. Zhruba 1100 jich 
tu čeká na rozhodnutí svých 
případů, jež zpravidla kon- 
čí deportací. Pobyt vězně 
v tomto zařízení společnosti 
GEO trvá v průměru 29 dní. 
Po celých USA jsou podob-
ných zařízení čtyři stovky 
a v nich na 33 tisíc cizinců, 
kteří se nějak provinili. Fo
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http://zpravy.e15.cz/byznys/obchod-a-sluzby/soumrak-privatnich-veznic-v-americe-smrt-salvadorce-meni-zakony-1319811
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 U soudu zaznělo, budu to parafrázovat: 
Nemohli nic jiného dělat, neměli účel, nedá 
se určit škoda, a proto pět z nich odsuzuji,

řekl bývalý pražský primátor 
Tomáš Hudeček
str. 4
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České mzdy 
mají kam 
růst
Lidí bez práce ubývá, firmy 
nabízejí nejvíc volných míst 
od září roku 2008. Řečeno 
v kostce, ekonomika roste, 
nezaměstnanost padá. Doko-
nalejší kulisy si odbory, které 
pokračují v tažení za „konec 
levné práce“ snad ani nemo-
hou přát. Zaměstnavatelům 
chybějí manažeři stejně jako 

dělníci. Takže jim mnohde 
nezbývá nic než lákat lidi na 
zvyšující se mzdy. Přesto se 
snaží být zdrženliví a debaty 
o výši výplat zrovna nevítají. 
Jaké mzdy tedy v Česku 
vlastně jsou?

Například statistici 
uvedli, že průměrná mzda 
v Česku ve druhém čtvrtletí 
proti loňskému roku reálně 
stoupla o 3,7 procenta na 
27 297 korun. Šlo o nejvyšší 
reálný růst platů za posled-
ních devět let. Jenže to je tak 
trochu číslo na nic. V podsta-
tě říká jen to, že většina lidí 
na průměrný příjem vůbec 
nedosáhne. 

O něco zajímavější je infor-
mace, že v letošním druhém 
čtvrtletí čtyři pětiny všech 
zaměstnanců pobíraly mzdu 

mezi 11 238 a 43 752 koruna-
mi. Což při srovnání s život-
ními náklady není bůhvíjaká 
paráda. Nicméně potěšitelné 
je, že růst se začíná týkat už 
i lidí s nižšími příjmy. To ale 
není důvod se nad požadav-
ky odborářů pohoršovat. 
Takže ještě jeden údaj. Podle 
nedávno zveřejněných čísel 
mezinárodní odborové cent-
rály Trades Union Congress 
české reálné platy v letech 
2007 až 2015 stouply celkem 
o 1,1 procenta. To je skoro 
nejméně v Evropě.

Zaměstnavatelé, když se 
jedná o růst mezd, často 
operují argumentem ztráty 
konkurenceschopnosti. Mají 
kus pravdy, i když také záleží 
na tom, jaký tovar se nabízí. 
Někteří jdou ještě dál a tvrdí, 

že zvyšování mezd u profesí 
s nízkou kvalifikací povede 
k tomu, že lidé budou nahra-
zeni roboty. To je sice možné, 
ale v Česku přece jenom ještě 
roboti nestojí ve frontě za 
rohem. Nízké mzdy se také 
dávají do souvislosti s níz-
kou produktivitou práce. Ale 
i ta se měří konečnou cenou 
výrobků. S jejím stanovením 
ovšem zaměstnanci nemají 
nic společného. 

Největší česká odborová 
centrála na středečním 
mítinku vyzvala členy svých 
svazů, aby si sebevědomě 
řekli o vyšší platy. Svaz prů-
myslu a dopravy kontroval 
tím, že není možné akcep-
tovat paušální požadavek 
bez ohledu na výsledky 
a perspektivy firem a situaci 

na trhu práce. O trhu práce 
už řeč byla. A sebevědomí 
na jedné a možnosti firem 
na druhé straně se obvykle 
vyvažují při kolektivním vy-
jednávání. Odboráři nedělají 
nic, co by nebylo fér. Kon-
krétně mluví o růstu platů 
o 5,5 procenta. Hospodářská 
komora připouští, že přija-
telný růst pro příští rok se 
pohybuje mezi třemi a pěti 
procenty. Nevládní ekono-
mové mluví o průměrném 
růstu kolem čtyř procent. 
Žádné velké drama nehrozí. 

A možná je také dobré 
připomenout, že nízké mzdy 
v důsledku plodí nízké dů-
chody, tedy chudé důchodce. 
A lví podíl mají i na růstu 
částek, které stát musí vyplá-
cet na sociální dávky.

Komentář

Jana Havligerová



Ať už dáváte přednost hutnějšímu červenému, 
nebo naopak lehkému a jiskřivému bílému, s naší 

širokou nabídkou těch nejkvalitnějších vín světových 
odrůd si určitě vybere to, které vám chutná nejvíce.

První odrůdy Pinot 
Grigio byly na počátku 
20. století vyšlechtěny 
v italské provincii Trento. 
Století  péče i úrodné 
naplaveniny oblasti Roveré 
della Luna podél řeky Adige 
mají na svědomí osvěžující 
chuť i lahodné aroma tohoto 
bílého vína. 

° C13

POTĚŠTE SE 
SKVĚLÝM 

VÍNEM

Habánské sklepy 
Zweigeltrebe Rosé
0,75 l
(1 l = 99,87 Kč)

99,90 

74   90

Bella Cucina 
Prosecco
0,75 l (1 l = 133,20 Kč)

134,90 

99   90

PROZKOUMEJTE TAKÉ NÁŠ KATALOG VÍN A ROZŠIŘTE 
SVÉ ZÁSOBY O LÁHVE ZNAMENITÝCH ZNAČEK.
Nabídka platí od 1. 9. od 8 hodin do 30. 9. 2016 nebo do vyprodání zásob ve všech hypermarketech Tesco.

149,90

99   90
 

Tesco fi nest 
Pinot Grigio
0,75 l
(1 l = 133,20 Kč)

Viña 
Albali Reserva
0,75 l (1 l = 93,20 Kč)

89,90

69   90
 

17388_wine_CZ_inzerce_E15_225x297.indd   1 07.09.16   17:56



Nejlepší základnou pro návštěvu přírodní rezervace je necelých 
20 kilometrů vzdálené městečko San Pedro de Atacama. To platí 
za klasickou křižovatku cestovatelů projíždějících severním Chile 
a najdete v něm veškerý základní servis počínaje ubytováním přes 
nákup potravin až po pronájem kola, na němž můžete do údolí dojet. 
Za městem je potřeba odbočit doleva ze silnice Ruta 23 a pokračovat 
západně až ke vstupní stanici, orientovat se lze podle ukazatelů 
na Valle de la Luna. Na pokladně zaplatíte malý vstupní poplatek 
a dostanete mapu, na níž jsou vyznačena nejzajímavější místa. 
Údolím vede zpevněná cesta a po okolních skaliskách se pěšky 
můžete pohybovat v podstatě bez omezení. Je potřeba se ale chovat 
dvojnásob ohleduplně a nenechat nikde odpadky, protože zde si 
s nimi příroda vzhledem ke zvláštním klimatickým podmínkám nemá 
šanci dobře poradit. Prolézat kaňony i jeskyně může být v mnoha 
místech zrádné a naprostou prioritou je vzít si s sebou velké zásoby 
vody, ideálně tak litr na hodinu a osobu.

Jak se dostat  
do Měsíčního údolí
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Tomáš Stingl

Pokud váš seznam nesplni-
telných snů zahrnuje i jednu 
z klasických položek, tedy 
výlet do vesmíru, můžete si 
ji zkusit alespoň provizorně 
odškrtnout v jihoameric-
kém Chile. Tam je extrémně 
suchá poušť Atacama, v ní 
podivně tvarované Slané po-
hoří a v něm údolí připomí-
nající měsíční krajinu.

NáročNé podmíNky
Eroze zde ohlodala skály 
a kameny do roztodivných 
tvarů. Jde o jednu z nejsuš-
ších oblastí světa. Podle 
odhadů zde v některých 
místech nezapršelo už  
350 let. Vyprahlou půdu 
pokrývá často tenký bílý po-
vlak tvořený solí. Vládnou tu 
velké rozdíly v teplotách – ve 
dne dosahují běžně čtyřicí-
tek, v noci se mohou blížit až 
k nule. A náročné podmínky 
podtrhuje i nadmořská výš-
ka. Jste tu zhruba 2,5 tisíce 
metrů nad mořem, takže 
někdo může mít potíže 
s tlakem. Při chůzi se tu krátí 
dech nečekaně rychle. Iluzi 
průzkumu jiné planety si zde 
tedy vytvoříte opravdu rela-
tivně snadno. Ne náhodou 

prý právě tady otestovala 
americká kosmická agentura 
NASA své robotické vozítko 
určené pro jízdu po Marsu.

čas a prostor  
jsoU tU relativNí
Hypnotický zážitek ještě 
umocní absolutní ticho, které 
si uvědomíte, jakmile se při 
chůzi na moment zastavíte. 
Surreálná krajina se táhne 
k obzoru, nikde žádný pohyb, 
nanejvýš zahlédnete tetelení 
horkého vzduchu. Čas stojí. 
Poušť také nesmírně zkres-
luje vzdálenosti, protože 
se není čeho zachytit jako 
měřítka. Takže například 
další výjev jako z jiné planety 
– pohled z Měsíčního údolí 
na sopku Licancabur – může 
vzbuzovat dojem, že vulkán 
je v bezprostředním soused-
ství. Ve skutečnosti ho při-
tom od údolí odděluje téměř 
70 kilometrů pustiny. V noci 
podporuje „kosmickou“ at-
mosféru tohoto regionu fakt, 
že díky nulovému světelné-
mu smogu je tu nádherně 
viditelné hvězdné nebe.

písečNoU dUNoU Na prkNě 
V roce 1982 byla unikátní 
oblast vyhlášena přírodní 
rezervací. Vedle pěšího 

Zkusit se projít po Měsíci
n Surreálná krajina, extrémní teploty, je-
zírka bez vody, zato plná soli. Ne náhodou 
dostalo prazvláštní místo v severním Chile 
jméno Měsíční údolí. Bez velkých výdajů 
tady můžete s trochou fantazie zažít pocit, 
že kráčíte po povrchu jiné planety. A bez 
skafandru.

OPTICKÝ KLAM POUŠTĚ. Sopka Licancabur vypadá, jako by byla v blízkém sousedství, ve skuteč-
nosti ji od Měsíčního údolí dělí skoro 70 kilometrů.

DOKONALÁ VIDITELNOST. Na tomto snímku je sice noční obloha nad údolím ještě zvýrazněna, 
i v reálu je ale díky nulovému světelnému smogu záře hvězd v poušti okouzlující. 

treku přes skály a skrz malé 
kaňony tu lze podniknout 
i další aktivity. Prozkoumat 
můžete několik jeskyní. Je tu 
také k vidění zbytek starého 
ložiska, kde se těžila sůl. 
Chilské turistické agentury 
tu organizují outdoorové 
sporty. Oblast tak lze obje-
vovat na terénním kole (do 
rezervace vede zpevněná 

silnice) a na velké duně lze 
otestovat i sandboarding ne-
boli jízdu pískem na prkně. 
Technika jízdy je v podstatě 
podobná jako při jízdě na 
snowboardu v hlubokém 
sněhu, ovšem kvůli písku je 
prkno potřeba opravdu veli-
ce důkladně navoskovat.

Z úcty k tomu magickému 
místu je ale možná lepší 

nerušit ho sporty a jen se 
tiše odevzdat atmosféře. Pro 
většinu návštěvníků vrcholí 
průzkum údolí při soumra-
ku, kdy zapadající slunce 
postupně proměňuje barvy 
skal od žlutohnědé až po 
měkce rudou. Lepší pohled 
na Měsíční údolí je snad už 
jedině… samozřejmě když 
vyjde měsíc.

| 12 |   cestování



právě v prodeji

15 let 
od 11. září

usámovo dědictví
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KULTURA www.E15.cz | 13 |

n Očekávaný snímek 
Hacksaw Ridge by se 
mohl dostat do bojů 
o Oscary. V českých 
kinech se objeví  
10. listopadu s podti-
tulem Zrození hrdiny.

Iva Přivřelová
Od naší spolupracovnice

Po dekádě naplněné béčko-
vými filmy a skandály se Mel 
Gibson vrátil na scénu jako 
režisér. Válečné drama o sta-
tečném pacifistovi Hacksaw 
Ridge představil s úspěchem 
na festivalu v Benátkách. Na 
Lidu se víc než dvouhodi-
nový film podle skutečných 
událostí promítal mimo 
soutěž, podle časopisu 
Variety má nicméně šanci 
dostat se do hry o nějaké jiné 
ceny včetně Oscarů. Film se 
už prodal do světových kin, 

Comeback Mela Gibsona

Vojtěch Kubašta  
za svůj život  

vytvořil více než

200
původních knih.
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v českých se ukáže 10. listo-
padu s podtitulem Zrození 
hrdiny. 

Oním hrdinou je Desmond 
Doss, mladý Američan, který 
narukoval do druhé světo-
vé války jako zdravotník, 
ačkoliv věřil v pacifismus. 

Gibson nejdříve sleduje, jaké 
problémy mu odmítání nosit 
zbraň přineslo v armádě, po 
hodině se příběh přenese 
doprostřed brutální bitvy 
o Okinawu na jaře 1945, 
během níž Doss zachránil 
několik desítek mužů.

„Desmond byl obyčej-
ný člověk, který dokázal 
neobyčejné věci za velmi 
obtížných podmínek. Tak 
se rodí legendy. Šel do války 
ozbrojen jen svou vírou. Je 
to inspirující postava a jako 
filmař chci vyprávět inspi-
rující příběhy,“ vysvětlil na 
zaplněné tiskové konferenci 
Mel Gibson, který naposledy 
režíroval v roce 2006 Apo-
calypto.

„Desmond byl přesvěd-
čený, že nesmí zabít jiného 
člověka. Dnes naší planetě 
ubližuje spousta násilností 
a válčících ideologií. Doss 
je skvělý symbol filozofie 
‚žít a nechat žít‘. Z toho se 
všichni můžeme poučit,“ 
připojil se k chvále hlavního 
hrdiny jeho představitel 
Andrew Garfield.

Třiatřicetiletý britský 
herec si v předchozích 
letech dvakrát zahrál 
Spider-Mana. „Skuteční 

superhrdinové jsou ovšem 
mnohem obdivuhodnější,“ 
myslí si Garfield, který dává 
za příklad svého staršího 
bratra lékaře. „Tomu nikdo 
na tiskovkách a premiérách 
netleská, přitom vychovává 
tři děti, zůstává v práci, jak 
je třeba, a snaží se pomáhat. 
To je pro mě hrdinství.“

Šedesátiletý Gibson, který 
svůj vztah s Hollywoodem 
nazval slovem „přežití“, se 
díky Hacksaw Ridge vrací 
na výsluní. Na tiskovce si ho 
chválilo několik známých 
herců včetně Vince Vaugh-
na nebo Huga Weavinga. 
„Mel je jako dobrý táta 
nebo i máma, pečuje o vás 
a máte pocit, že nemůžete 
nic zkazit,“ popsal spo-
lupráci Andrew Garfield. 
„S tak dobrými herci pak 
ani nemusíte moc režírovat, 
spíš jste jako policista řídící 
dopravu,“ oplatil kompli-
menty Gibson.

HVĚZDy. Mel Gibson v Benátkách uváděl svůj nový režijní počin 
spolu s představitelem hlavní role Andrewem Garfieldem.

Albatros znovu vydá 
Kubaštova leporela
Stanislav Šulc

Na knižní pulty se vrátí  
proslulá leporela českého vý-
tvarníka Vojtěcha Kubašty. Od 
17. listopadu výběr z jeho díla 
pro nejmenší začne postupně 
vydávat nakladatelství Alba-
tros. „Kvůli problémům s prá-
vy tyto knihy dlouho nemohly 
vyjít. S dědici jsme se ale 
nakonec dohodli,“ prozradil 
programový ředitel Al-
batros Media Ondřej 
Müller. „Kdo si tato 
leporela pama-
tuje z vlastního 
dětství, ocení, 
že jsou zcela 
stejná a funkč-
ní, jako ta 
původní,“ dodal 
Müller. Z nejslav-
nějších děl vyjdou 
mimo jiné Červená 
Karkulka, Kocour v bo-
tách nebo série Tip a Top.

Kubašta patří k nejvýraz-
nějším osobnostem české 
knižní ilustrace. V šedesátých 
letech pracoval i pro Walta 
Disneyho, kde se podílel na 
prostorových knihách  

101 dalmatinů, Bambi, Sně-
hurka a sedm trpaslíků či 
Kniha džunglí. Kvůli tvrdým 
podmínkám smlouvy však 
nesmělo Kubaštovo jméno být 
uvedeno mezi autory.

Všechny jeho práce jsou 
dodnes vyhledávaným zbožím 
v zahraničních antikvariátech. 
Zde je jejich cena srovnatelná 
s knihami Jiřího Trnky. Velkou 
kolekci výtvarníkových knih 

schraňuje americké 
muzeum Bienes 

Museum of the 
Modern Book. 

Zde také 
proběhla 
v roce 2005 
výstava jeho 
děl následo-

vaná o rok 
později vý-

stavou v Praze. 
Výstava Kubašto-

vých prostorových knih 
a dalších jeho prací proběhla 
v Brně také v roce 2014.

Vedle více než 200 knih se  
Kubašta proslavil také 
prostorovými pohlednicemi 
a betlémy, které se rovněž 
znovu objeví na trhu.



Foto dne 

Tip pro volný čas

| 14 | NAKONEC

DivADlO

Plzeň ožívá inscenacemi 
evropských režisérů

Inscenací (M)učedník 
uznávaného ruského reži-
séra Kirilla Serebrennikova 
pokračuje dnes v Novém 
divadle v Plzni 24. ročník 
Mezinárodního festivalu 
Divadlo. Na mnoha místech 
v západočeské metropoli 
bude festival pokračovat až 
do 14. září. Celkem se před-
staví 39 inscenací zahranič-
ních i domácích souborů. 

fOtOgrAfiE

World Press Photo – to nej 
ze žurnalistické fotografie

Nejvýznamnější světové 
události loňského roku 
reflektuje výstava nejlepších 
novinářských fotografií 
World Press Photo, která se 
koná ode dneška do 2. října 
v Křížové chodbě pražského 
Karolina. K vidění je 147 ví-
tězných fotografií oceněných 
mezinárodní porotou. I letos 
se představí dvanáct fotogra-
fií vítěze Ceny Prahy.

výstAvA

Zahrada Čech otevře 
brány v Litoměřicích

Čtyřicátý ročník veletrhu 
Zahrada Čech, který patří 
mezi největší výstavy svého 
druhu, se zaměřuje na za-
hrádkáře, chalupáře, kutily, 
zahradníky a milovníky pří-
rody. Akce, jež se slavnostně 
otevírá dnes a končí 17. září, 
nabízí například ovocné 
i okrasné stromky, květiny,  
cibuloviny, bonsaje, skleníky 
i novinky zahradní techniky. 

lEtECtví

Letiště Letňany přivítá 
historické stroje

Akrobatické lety, seskoky 
padákem či setkání historic-
kých letadel uvidí návštěv-
níci sobotního Dne Letiště 
Letňany. K dispozici budou 
statické ukázky letadel. 
Diváci přivítají vojenský 
vrtulník Mi17, spatří leteckou 
bitvu modelů první světové 
války či Bejbynu, nejstarší 
letuschopný letoun českoslo-
venské konstrukce.

gAstrONOmiE

Vinice sv. Kláry  
nabídne své plody

Tradiční vinobraní na vinici 
sv. Kláry v Botanické zahra-
dě v Troji se koná v sobotu 
a neděli.  Kromě zdejších 
moků budou k mání vína 
devíti českých a moravských 
vinařů a dobré jídlo. Dopro-
vodný program se ponese 
v duchu jazzu, country a fol-
ku. Oba dny mohou zájemci 
navštívit expozici výroby 
vína s průvodcem. /bo/
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slAvNOst. 
Salvadorská dívka 
v symbolickém rou-
še Panny Marie se 
stala středem pozor-
nosti na lampionové 
slavnosti ve městě 
Achuachapán poblíž 
salvadorsko-gua-
temalské hranice. 
Oslavy se tam konají 
v předvečer narození 
světice.  
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